
Тема. Розрізнення прислівників і співзвучних сполук 

Прислівники характеризують дію, стан або ознаку предмета і відповідають на 

питання різних обставин (поволі, трохи, удвічі, дощенту; 

читати вголос; багато наслухавшись; поділити надвоє; надзвичайно вразливий, 

внизу, ліворуч, здалеку, навпростець; 

перебувати поблизу; піднявшись угору; приїхати здалеку) 

Омоніми: прислівники треба відрізняти від однозвучних сполучень 

прийменника з іншими частинами мови, які пишемо окремо. 

Порівняйте: 

Прислівники Інші частини мови 

надворі 

Надворі швидко стемніло 

На дворі (прийм. + ім.) 

Дрова лежали на дворі бабусиної хати 

Згори 

Спостерігали згори 

З гори (прийм. + ім.) 

Альпіністи спускалися з гори 

вдень 

Закінчили роботу вдень 

В день (прийм. + ім.) 

Побачилися в день зустрічі 

Напам’ять 

Вивчив вірш напам’ять 

На пам’ять (прийм. + ім.) 

Бабуся скаржиться на пам’ять. 

поволі 

Річка тече поволі, стиха 

По волі (прийм. + ім.) 

Чи по волі своїй, чи по неволі? 

по-новому 

Тепер живемо по-новому 

по новому (прийм. + прикм.) 

Туристи пішли по новому мосту 

вдвох 

Вони вдвох швидко прибігли 

В двох (прийм. + числ.) 

Жили в двох кімнатах 

уперше 

Він приїхав до нас уперше 

у перше (прийм. + числ.) 

Постукав у перше вікно 

Іноді відрізнити прислівник від інших частин мови допомагає наголос. 

Наприклад: 

Прислівники Сполучення іменника з прийменником 

Надворі, набік На дворі, на бік 

 



 

Вправи: 

Вправ 1. Скласти по одному складному реченню з поданими словами і 

сполученнями слів. Підкреслити граматичні основи, визначити вид складного 

речення (складносурядне, складнопідрядне, без сполучникове) 

1. Поволі, по волі. 2. Збоку, з боку. 3. Зрештою, з рештою. 4. Напам’ять, на 

пам’ять. 

Вправа 2.  Записати подані сполучення слів, знімаючи риску. Аргументувати 

свій вибір.  Увести записані сполучення до складу простих речень, ускладнених 

відокремленими членами речення. 

1. Вишивали в/двох — у/двох вазонах. 2. Одягається по/новому — ішов 

по/новому лінолеуму. 3. Приїхали в/день — у/день. 4. Вправи на/силу — на/ 

силу йшов. 

 

 

 

 


